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التنمية البشرية والهجرة الداخلية في مصر
خالد توفيق محمد الفيل، أحمد إسماعيل محمود أبوسالم

قسم الإقتصاد والإرشاد الزراعي والتنمية الريفية-كلية الزراعة-جامعة دمنهور

الملخص

استهدف البحث التعرف علي مستوي التنمية البشرية في محافظات مصر وعلاقته بحالة الطرد والجذب للسكان ما بين المحافظات المختلفة بمصر. وفي سبيل القيام بذلك فقد تم الإستعانة بتقرير التنمية البشرية لمصر في عام 2008، وببيانات الجهاز المركزي للتعبئة العامة والإحصاء الصادر في 2008لتعداد عام 2006وذلك لدراسة حالة الهجرة الداخلية بين المحافظات، وذلك في النهاية لدراسة العلاقة ما بين مستوي التنمية البشرية للمحافظات وتاثير ذلك علي حالة الطرد والجذب فيها. وقد أسفرت النتائج البحثية عن أن هناك 12 محافظات جاذبة للسكان وتتميز بإرتفاع مستوي التنمية البشرية بها مقارنة بالمحافظات الطاردة للسكان. وقد اسفرت النتائج البحثية عن وجود فروق معنوية بين متوسطات محاور التنمية البشرية (دليل التنمية البشرية، ودليل التعليم) ونسبة الفقراء من السكان) بالنسبة للمحافظات المصرية الطاردة والجاذبة للمهاجرين، ولم توجد فروق معنوية بين متوسطات محاور التنمية البشرية (دليل الناتج المحلي الإجمالي، دليل توقع الحياة) بالنسبة للمحافظات المصرية الجاذبة والطاردة للمهاجرين.
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ENGLISH ABSTRACT
Human Development and Internal Migration in Egypt.
Khaled Tawfik Mohamed EL-Feel.and Ahmed Ismail Abousalem
Faculty of agriculture - Damanhur University.

In addition to death and birth numbers, net migration determines population growth in any area. Level of human development affects the internal net migration because it pushes population toward areas which had high level of human development. Egyptian government concentrated developmental programs in Cairo, Alexandria and big cities due to over population in these areas while others were nearly empty. 

This search aims to determine the level of human development in Egyptian governorates and its relationship to pull and push among them. Human development report in Egypt in 2008 and data from public census in 2006 were used to establish this aim.
The results showed that there were 12 pulled governorates which had high level of human development while 15 governorates were pushed which had low level of human development. Cairo region is the highest pulling region while Alexandra region is the lowest one.
The analytical results pointed that there were significant differences between pulled and pushed governorates in the human development axes (human development index, education level and the ratio of poverty). Other wise there were no significant differences between them in human development axes (index of per capita gross national product and the life expectancy).
Education level explained 45% of the variance in the dependence variable (the governorate as pulling or pushing one). 
Finally, it can be concluded that inverse migration is the best way to overcome population crowded in the big cities in Egypt and the developmental programs have to spread to decrease internal migration. 
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